
     محمدحسين تيرآور
بعد از گذش�ت حدود دوس�ال از اکران 
فيل�م س�ينمايي »محمد رس�ول الله« ، 
گفت وگويي داش�ته ايم ب�ا »محمدرضا 
صابري« مديرعامل شرکت سينمايي نور 
تابان به عنوان تهيه کننده فيلم سينمايي 
»محمد رسول الله« که پيش روی شماست.
چن�د روز پيش در اينس�تاگرام 
ديدم که مخاطبان درباره اکران 
جهاني آن مي پرس�ند. کسي که 
صفحه اين فيلم در اينستاگرام را 
مديريت مي کند، يک جواب کوتاه 
نوشت: »شما از کارشکني هايي 
که در اکران جهاني آن مي ش�ود 
خبر نداريد.« مي خواستم بحث 
را از همين نقطه شروع کنم. چه 

شده است؟ 
من اول يک نکته بگويم، به هرحال اين اتفاق 
بزرگي بود که در کشور ما رخ داد. متأسفانه 
کم کاري هايي در اين حوزه ش��کل گرفت. 
شما ببينيد، درباره »بودا« ۴۰ فيلم ساخته 
شده؛راجع به حضرت مس��يح)ع( بيش از 
۲۰۰ فيلم توليد شده  است،اما درباره پيامبر 
اسلام يک فيلم ۴۲ سال پيش ساخته شده 
و تا الان هم هيچ کار جديدي ساخته نشده 
است. تمام تلاش گروه سازنده فيلم که در 
رأس آن هم آقاي مجيدي بود، اين بود که 
اثري ساخته ش��ود که تمام مسلمان هاي 
دنيا ببينند و نه اينکه فقط مخصوص شيعه 
باش��د. نگاه اين بود که اثري جهاني است و 
حتي غير از مس��لمان ها بين ديگر مذاهب 

هم مخاطب داشته باشد. 
فکر مي کنم خدا را شکر در اين حوزه خيلي 
موفق بوديم. چرا؟  به دليل اينکه وقتي اين 
فيلم برنام��ه  رونمايي جش��نواره مونترال 
مي ش��ود، در کش��وري که تقليد هر نوع 
ديني ممنوع است و به قول دبير جشنواره 
استقبال از اين اکران در طول ۳۹ سال که 
اين جشنواره برگزار مي شود بي نظير بوده 
است و مجبور شديم با پنج اکران فوق العاده 
در مونترال براي اي��ن فيلم موافقت کنيم، 
فکر مي کن��م اين موفقيت فيلم را نش��ان 
مي دهد. بليت هاي اين فيلم بالاي 1۰۰ دلار 
در مونترال فروخته شد. با آن بازخوردي که 
داش��ت. روزنامه گاردين که تا روز قبلش 
مي گفت با آمدن اين فيلم بين شيعه و سني 
و ديگر مذاهب اختلاف ايجاد مي شود، بعد 
از اکرانش ي��ک چرخ��ش 18۰ درجه اي 
مي دهد و مي گويد اين فيلم مس��لمانان را 
بيشتر به هم نزديک مي کند. اين مي شود 

نقطه قوت فيلم آقاي مجيدي. 
اتفاقاً در مونترال هم يک س��ؤال از آقاي 
مجيدي پرس��يده شد که ايش��ان هم به 
درستي پاسخ دادند که ما اين پيش بيني ها 
را مي کرديم. عربس��تان بدون اينکه اين 
فيلم را ببيند و نيز دانش��گاه الازهر بدون 
آنکه فيلم را ببينند با آن مخالفت کردند. 
درحالي که ما از همه آنه��ا دعوت کرديم 
بيايند اين فيلم را ببينند و درباره آن بحث 
کنيم. تمام بزرگان اهل تسنن اين فيلم را 
ديدند. خوشبختانه تنها اثري بود که حتي 
يکي از مراجع ما نقدي به آن نداشتند. اين 

از برکات اين فيلم است. 
خيلي جالب اس��ت ک��ه ب��راي اولين بار 
در تاريخ س��ينماي عراق، در بغداد با آن 
وضعيت امنيتي، بليت هاي فيلم حدود1۰ 
دلار فروخته شد. در کشور ما بليت 1۰ هزار 
تومان است. ازدحام و صف هايي که در آنجا 
شکل گرفت بسيار عالي بود. شما بسنده 
به صحبت هاي من نکنيد. به صحبت هاي 
مسئولان و ضيافتي که وزير امور خارجه 
ترتي��ب داد يا آن ش��اعر اهل تس��نن که 
اش��عاري گفت يا هلهله اي که مردم چند 
جاي فيلم کردند و بازخوردهاي عجيبي 
ک��ه رخ داد به بزرگ ترين آثار س��ينماي 
ايران نگاه کنيد. بزرگ ترينش همين فيلم 
»فروشنده« بود که اکران جهاني هم شد 

آن را مقايسه کنيد. 
مثلًا ق��راردادي که ما ب��ا کمپاني ترکيه 
بستيم در تاريخ س��ينما کم نظير بود. ما 
6۰۰ هزار دلار به عن��وان پيش پرداخت 
گرفته بوديم و قرار بود با۴۰۰ سينما شروع 
کنيم. پيش بيني خود آن کمپاني اين بود 
که ظرف يک��ي دو هفته به ۹۰۰ س��ينما 
برسد. س��ه روز اول بيش از ۳6۰ هزار نفر 
در اين ۴۰۰ سينما فيلم را ديدند و طبق 
شواهد مي گفتند اين فيلم رکورد فروش 
در سينماي ترکيه را مي ش��کند. از تمام 
فيلم هاي هاليوودي سبقت گرفته بود، اما 
متأس��فانه با هزينه اي که عربستان کرد و 
مفتي هاي آنجا آمدند فيلم را حرام اعلام 
کردند و س��الن دارها تهديد شدند، روز به 
روز شاهدکم شدن سالن هايمان بوديم و 
استقبال هم کاهش يافت. شما ببينيد اين 
فيلم در رسانه ملي ترکيه اکران مي شود و 
بيش از ۲۵ ميليون نفر طبق آماري که آنها 
اعلام کرده اند در ساعت اکران فيلم آن را 

تماشا کرده اند. 
به پول ايران فروشش در ترکيه 

چقدر بود؟
۲ ميلي��ارد و ۴۰۰ ميليون پيش پرداخت 
گرفته بوديم و اگر به همين ش��کل پيش 
مي رفت بيش از8،7ميليون مخاطب داشت 
ولي متأسفانه پس از آنکه آن را حرام اعلام 
کردند و ترسي که بين مخاطبان به وجود 

آمد اين استقبال کم شد. 
ترکيه براي پخش تلويزيوني هم 

هزينه اي پرداخت کرد؟
بله. در قراردادمان بود و مبلغي را پرداخت 
کرد. ش��ما ببينيد فيلم مرحوم مصطفي 
عقاد پس از 11 س��ال و پ��س از پيروزي 
انقلاب در کشور شيعه نشين ايران نشان 
داده شد. آن فيلم در سينما همين مشکل 
را داشت، اما مگر کس��ي مي تواند جلوي 
اين فيلم را بگيرد؟ البته آن فيلم در سطح 
رسانه اي بسيار موفق بود. ما يقين داريم 
ان شاءالله کسي نمي تواند جلوي اين فيلم 
را بگيرد. الان در هند يک قرارداد بس��يار 
خوب با بزرگ ترين کمپاني آنجا بسته  شده 
است. متأسفانه اين بحث عدم جابه جايي 
ريالي کار ما را مقداري مشکل کرده است. 
پول به حساب ش��رکت واريز شده ولي به 
خاطر تحريم برگش��ت خورده اس��ت. در 
روسيه اتفاق بسيار خوبي افتاد. در کشور 
داغستان با جمعيت ۳ ميليون نفري بابت 
اين فيلم 1۰۰هزار دلار ب��ه عنوان پيش 
پرداخت گرفتيم. در قزاقستان با استقبال 

بسيار عالي روبه رو شد. 
در قزاقستان اکران شد؟

بله. فروش��ش بالاي 1۹۰ ه��زار دلار بود. 
در حال حاضر نماينده ما آنجاست و دارد 
حس��اب  و کتاب ه��ا را بررس��ي مي کند. 
در تاتارس��تان هم اکران ش��د. منتظريم 
ان ش��اءالله قرارداد هند هم به س��رانجام 
برس��د که در اينصورت يک اتفاق بسيار 

ويژه اي خواهد بود. 
در کشورهاي اروپايي، امريکاي 
لاتين، لبنان و… چگونه است؟

لبنان که شرايط ويژه اي دارد. همان بحث 
تهديد کردن سالن هاي سينما در آنجا هم 
هست. طبيعي اس��ت عربستان فيلمي را 
که توسط يک بچه ش��يعه آن هم توسط 
جمهوري اس��لامي ساخته ش��ده است 
را برنمي تابد. عربس��تان ه��م دارد هزينه 
مي کند و نفوذ هم دارند. هرجا مي رويم و 
اينها متوجه مي شوند کارشکني مي کنند. 
جالب است در همين داغستان با کمپاني 
که قرارداد بس��ته بوديم تماس گرفتند و 
گفتند ما چندين برابر پولي که شما براي 
قرارداد پرداخت کرده ايد را مي دهيم ولي 
شما اين قرارداد را فسخ کنيد،اما آنها قبول 
نکردند. واقعاً بچه هاي مسلماني بودند که 
پاي کار بودند و خودش��ان کارهاي بسيار 
بزرگي در آنجا انجام مي دهند. متأسفانه 

در آنجا هم ش��يطنت ش��د و نگذاشتند 
فيلم ادامه داشته باشد. هرجا ما مي رويم 
و عربستان متوجه مي شود، ما ردپايش را 
مي بينيم. قرار بود اين فيلم برنامه رونمايي 
جشنواره برلين باش��د. متأسفانه همانجا 
ما ديديم اينها رفته ان��د رايزني کرده اند و 
جلوي آن را گرفته اند و به اين ترتيب برنامه 

رونمايي جشنواره مونترال شد. 
اين امکان وجود ندارد به سراغ 

کشورهاي اروپايي برويم؟
بل��ه امکانش هس��ت. کمپاني »س��وني 
پيکچر« حاضر بود در تدوين رقمي به ما 
بدهد که ما آن را به کس ديگري نش��ان 
ندهيم. به ه��ر حال ما بي��ش از چند صد 
ميليون مس��لمان در جهان داريم و براي 
آن کمپاني هم ج��ذاب و س��ود آور بود. 
عربستان که متوجه شد ما ديديم يکدفعه 
آن کمپاني که بزرگ ترين کمپاني پخش 
دنياست کنار کش��يد. ان شاءالله چند ماه 
آينده در ايران  درنماي��ش خانگي اش به 
بهترين ش��کل پخش مي شود. اميدواريم 
مس��ئله هند هم زودتر حل شود چون آن 
کمپاني درخواست مکتوب داده است که 

امتياز پخش تمام دنيا را از ما بگيرد. 
در هن�د ه�م کارش�کني بوده 

است؟
 آقاي مجيدي خوشبختانه در هند بسيار 
محبوب هس��تند و آخرين اثرشان هم در 
هند است. در اين چند جلس��ه اي که در 
خدمت اي��ن بزرگواران بودي��م آدم هايي 
بودند که به نظرمان مي آيد با پول و قدرت 

نشود آنها را خريد. 
اگر کارش�کني صورت گيرد به 
جاي اولويت اکران، ديده شدن 
مي شود اولويت، نه فروش گيشه 

به اصطلاح، درست است؟
توضيح خواه��م داد در اي��ن رابطه که آيا 
فروشي خواهد داش��ت يا خير؛ البته چند 
نکته اي را گفتم، اما به نظرم ش��ما ابتدا به 
اين نکته توجه کنيد. من فکر مي کنم اين 
فيلم مثل خود پيامب��ر)ص ( مظلوم واقع 
شده است. پيامبر)ص( واقعاً مظلوم است. 
چرا؟ در خود کش��ور ما افرادي مي آمدند 
س��ر صحنه که نام مادر پيامبر)ص( عليه 
را نمي دانستند. اصلًا ما براي پيامبر چکار 
کرده ايم؟ در کشور خود ما پيرامون خاتم 
الانبياء چه فضايي را به وجود آورده اند؟ تنها 
فيلمي که هيچ گونه حمايتي از آن نش��د. 
چه هجمه اي عليه ما درست کردند؟ شما 
برويد مستندسازي کنيد. شوراي صنفي 
نمايش که خود بنده در آن ش��ورا حضور 
دارم، دو فيلم را مصوب کرد که به عنوان 
افتخار جهان اسلام هستند، شرايط ويژه اي 
براي احياي آنها ايجاد کنيم. يکي  همين 
فيلم آقاي مجيدي که زماني که اين فيلم ها 
مي آيند ما دو گروه را به آنان تعلق دهيم. ما 
حرفه اي ترين آدم هاي صنعت سينما را به 
خدمت گرفتيم. آقاي »استرارو« که در دنيا 
به عنوان خلاق رنگ معروف است. ما اين 
را کجا بايد نشان مي داديم؟ ما اين صنعت 
را در سيستم نمايش��ي داشتيم؟ بعد چه 
هجمه اي عليه فيلم به وج��ود آوردند؟ در 
بدترين شرايط آن اتفاق ناگوار منا رخ داد. 
به گفته تمام مديران سينما هيچ فيلمي 
با اين ازدحام مردم روبه رو نش��د. اينقدر 
ازدحام زياد بود که براي اولين بار مشکل 
کمبود محل براي کساني که مي خواستند 
نماز بخوانند مثلًا در سينما آزادي به وجود 
آمد. بخل و حسادت نگذاشت اين فيلم در 

کشور خودمان ديده شود. 
در تاريخ س��ينماي اي��ران مي خوانيم که 
فيلمي ساخته شد به نام خانه خدا که رکورد 
فروش را در تاريخ سينماي قبل از انقلاب 
مي شکند که گويي به بهانه اين فيلم نسل 
مسلماني که هيچ وقت سراغ سينما نرفته 

بود به سينما رفت. 
شما صحبت س��ينماداران را بشنويد، به 

خاطر اين فيلم يا مجبور ش��دند س��الن 
نمازخانه س��ينماها را بزرگ ت��ر کنند يا 
موقت براي نماز جاي��ي را احداث نمايند. 
در عراق مي گفتند که ما نديده بوديم قبل 
از فيلم جمعيتي بيايند نماز بخوانند بعد به 

تماشاي فيلم بروند. 
ما اخب��ار را دنب��ال مي کني��م. تيترهاي 
س��ايت هايي مث��ل »راديو ف��ردا« که به 
گفت��ه خ��ودش از کنگره امري��کا پولش 
تأمين مي شود و برخي س��ايت هاي زرد 
روش��نفکري داخلي مثل »کافه سينما« 
را کنار هم مي گذاش��تيم، بعد مي ديديم 
ش��بيه هم بودند، موضعش��ان نسبت به 
فيلم اس��تراتژيک »محمد« يکي بود. در 
تيتر عنوان ميلياردي را قبل از اسم فيلم 
مي آوردند تا به مخاطب بگويند اين فيلم 
را با هزينه اش بشناس و نه محتوا ، حرف 
و موضوعش. القاب دولتي و حکومتي هم 

که گفته شد. 
بله. ترکيه چند صد ميليارد هزينه مي کند 
که اس��لام را به نام خودش کند. شما در 
دورافتاده ترين نقاط آفريقا و اروپا مي رويد 
مي بينيد ترکيه مس��جد ساخته است که 
بگويد من يک کش��ور اس��لامي هستم. 
کل هزينه اي��ن فيلم 1۲۰ ميلي��ارد بود 
که م��ا بارها اع��لام کردي��م. الان ما يک 
شهرک داريم که غير از هزينه افزوده اش 
۳۵ ميليارد تومان هزينه اش ش��ده است، 
1۵ ميليارد هزينه وسايل فيلمبرداري شده 
بود. خود فيلم ح��دود 6۳ ميليارد هزينه 
داش��ت. قطع به يقين مي گويم ان شاءالله 
اين فيل��م چند براب��ر هزينه خ��ودش را 
مي دهد. در حال حاضر هم اميدوار هستيم 
مشکلات برطرف شود و اين اتفاق بيفتد. 
حالا ببيني��د در اينجا چقدر به مس��ئله 

هزينه ها دامن زدند. 
من به دوس��تان مي گفتم که روسياهي 
براي برخي در تاريخ فرهنگي جمهوري 
اسلامي ثبت شد که يک فيلم استراتژيک 
در شرايط خفقان رسانه اي براي اسلام در 
جهان ساخته شد و نگاه جهاني داشت، اما 
برخي از سينماگران داخلي، کارگردانان، 
بازيگ��ران داخل��ي و… در ش��بکه هاي 
داخلي نوش��تند که چرا عدالت اکران را 
رعايت نمي کنيد؟ اساس��اً معلوم است با 
اين فيلم هم س��ويي ايدئولوژيک ندارند 
و توقع دارن��د اين پروژه ب��ا اين موضوع 

همتراز بقيه فيلم ها باشد. 
آقاي مجي��دي يک بار س��خني گفت که 
خيلي هم هجمه عليه اش شکل گرفت. در 
همين جشنواره مونترال، دبير جشنواره 
در ضيافتي که به افتخار اين فيلم برگزار 
کرده ب��ود، آقاي مجيدي ب��ه عنوان درد 
دل صحبت هايي کرد به عن��وان گلايه از 
عربستان و دانشگاه الازهر. دبير جشنواره 
بع��د از ضيافت ب��ه آقاي مجي��دي گفت 
مي خواهم نکته اي به ت��و بگويم که باعث 
تأسف اس��ت ولي بايد بگويم. گفت شما 
عربس��تان و الازهر را فراموش کن، ش��ما 
کشور خودت را نگاه کن. مي گفت از سه ماه 
پيش طوماري براي من آمده است که شما 
به عنوان دبير جشنواره مونترال از دولت 
جمهوري اس��لامي چه گرفته اي که اين 
فيلم را برنامه رونمايي مونترال گذاشته اي؟ 
گفته بودند اي��ن فيلم بدنه س��ينماي ما 
نيست، يک فيلم حکومتي است. تعدادي 
از کارگردانان و عوامل سينماي ايران اين 

طومار را امضا کرده اند و فرستاده اند. 
زمان اين فيلم س��ه س��اعت بود. بهترين 
سئانسي که مي توانستم براي آن انتخاب 
کنم دو س��ئانس بود. يعني اگ��ر اين فيلم 
طبق آمار رسمي ۲۰ ميليارد فروش داشته 
است، بايد آن را درسه ضرب کني. الان فلان 
فيلم ۹۰ دقيقه اي را 11سئانس مي دهند 
ولي ما در بهترين شرايط دو سئانس خوب 
مي توانستيم بگيريم. بعد هم چه هجمه اي 

عليه آن شکل دادند!
واقعاً اگر حضرت آقا پشت اين فيلم نبود و 
اين بزرگواري از طرف ايش��ان نبود، امکان 
اين نبود که اين فيلم س��اخته شود. تدبير 
ايشان بود. روزي که آقا آمدند در لوکيشن 
فيلم روز عجيبي بود. س��خنراني ايشان را 

ان شاءالله منتشر مي کنيم. 
يکي از صحبت هايشان هم اين 
بود که اين کارش�کني هايي که 
در س�طح جهاني اتف�اق افتاد، 
نش�ان داد که هدف کار درست 

بوده است. 
بله. مراجع ما با کسي شوخي ندارند. شما 
يک مطلب از مراج��ع بياوريد که نقدي به 

آن داشته باشند. 
من يادم است آقاي مجيدي حين 
نگارش فيلم ديداري با آيت الله 

جوادي آملي داشتند. 
آقاي ج��وادي که در هم��ه مراحل حضور 
داش��تند و راهنمايي مي کردند. از نظرات 
مراجعی مثل آيت آلله سيستاني و آيت الله 

وحيد خراساني استفاده مي کرديم. 
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 گفت وگو پيرامون اکران جهاني فيلم استراتژيک »محمد رسول الله«
 با محمدرضا صابري تهيه کننده فيلم

سينماگران ما به خارج نامه زدند که »محمد« را اکران نکنيد!

88498436سرویس فرهنگي

 تمديد مهلت شركت 
در نخستين كنگره شعر كتاب 

دفاع مقدس تا ۲۵ مهر ماه
دبي�ر نخس�تين کنگره ش�عر کت�اب دفاع 
مق�دس از تمدي�د مهل�ت ارس�ال آث�ار به 
اي�ن کنگره تا ۲۵ مه�ر ماه در پي اس�تقبال 
و درخواس�ت مک�رر ش�اعران خب�ر داد. 
حجت الاسلام والمسلمين جواد محمدزماني، 
با اشاره به استقبال خوب ش��اعران از برگزاري 
نخستين کنگره شعر کتاب دفاع مقدس عنوان 
کرد: در پي استقبال و درخواست مکرر شاعران، 
مهلت ارس��ال آثار به اين کنگره ت��ا پايان وقت 
اداري ۲۵ مهر ماه تمديد ش��د تا بتوانيم از آثار 
بيش��تري در اين کنگره بهره مند شويم. البته 
تا کنون صدها اثر به دبيرخانه اين کنگره ارسال 
شده که در بين آنها آثار فاخر فراواني از شاعران 

عمدتاً جوان کشور وجود دارد. 
دبير نخستين کنگره شعر کتاب دفاع مقدس با 
اشاره به استقبال گسترده شاعران از بخش هاي 
مختلف اين کنگره گف��ت: تا کنون صدها اثر در 
پنج شاخه »کلاسيک« )غزل، قصيده، مثنوي، 
قطعه، ترکيب بند، رباعي، دوبيتي و...(، »آزاد« 
)نيمايي، س��پيد و...(، »ترانه، س��رود، نوحه و 
قالب هاي آييني«، »کودک و نوجوان« و »کوتاه 
نوشت و پيامک ادبي« در اين کنگره به دبيرخانه 
ارسال ش��ده که بيشترين اس��تقبال از بخش 

کلاسيک اين کنگره صورت گرفته است. 
وي افزود: در بخش ويژه اين کنگره که به سرايش 
شعر بر اس��اس دو بيت مطروحه از سوي مقام 
معظم رهبري اختصاص دارد، استقبال خوبي به 
عمل آمده و شاعران فراواني با ارسال آثار خود به 

استقبال بخش ويژه اين کنگره رفتند. 
محمدزماني با توجه به تمديد مهلت ش��رکت 
در اي��ن کنگره تا ۲۵ مه��ر ماه تأکي��د کرد: به 
ش��اعراني که قصد ش��رکت در اي��ن کنگره را 
دارند توصيه مي کنم، ارس��ال آثار خ��ود را به 
روزه��اي پاياني موکول نکنن��د و هرچه زودتر 
 آث��ار خ��ود را از طري��ق پس��ت الکترونيک��ي

 mahtabesheer@iranpl. ir به دبيرخانه 
کنگره ارس��ال کنند تا رون��د داوري با فراغ بال 

بيشتر  انجام شود. 
دبير نخستين کنگره ش��عر دفاع مقدس با ابراز 
اميدواري از ادامه يافتن برگزاري اين کنگره در 
سال هاي آينده گفت: خوشبختانه رفته رفته به 
سمت موضوعي شدن و تخصصي شدن کنگره ها 
پيش مي رويم و اينگونه کنگره ها زمينه مطالعات 
عمومي و فرهنگ کتابخواني را در کشور فراهم 
مي کند. اين موضوع ما را به اين سمت رهنمون 
مي کند که ان شاءالله بتوانيم در سال هاي آينده 
نيز ب��ا کتاب هاي ديگ��ري ک��ه در عرصه دفاع 

مقدس نوشته شده، اين کنگره را ادامه دهيم. 
نخستين کنگره شعر کتاب دفاع مقدس با محوريت 
کتاب »وقتي مهتاب گم شد« خاطرات علي خوش 
لفظ، با هدف جامه عمل پوشاندن به منويات امام 
راحل و مقام معظم رهبري در پاسداشت ادبيات 
دفاع مقدس، کمک به رش��د و اعتلاي فرهنگي 
کتابخواني عمومي به ويژه در مي��ان هنرمندان 
و شاعران و همچنين تشويق ش��اعران جوان به 
بهره گيري از گنجينه دف��اع مقدس در خلق آثار 
ادبي، به همت نهاد کتابخانه هاي عمومي کشور در 
حال برگزاري است. جوايز در نظر گرفته شده براي 
نخستين کنگره شعر کتاب دفاع مقدس شامل 1۰ 
جايزه 1۰ ميليون ريالي ب��ه 1۰ اثر برتر در بخش 
اصلي و سه جايزه ۲۰ ميليون ريالي به سه اثر برتر 

در بخش ويژه خواهد بود. 
----------------------------

كتاب افشا گرانه همسر اول 
ترامپ منتشر مي شود

کتاب�ي جدي�د از »ايوان�ا ترام�پ« همس�ر 
اول رئيس جمه�ور اي�الات متح�ده پ�رده 
از دوران زندگ�ي پرآش�وب ترام�پ و 
ط�لاق جنجال�ي آنه�ا که ت�ا هفته ه�ا خبر 
اول نيوي�ورك ب�ود، منتش�ر مي ش�ود. 
»ايوانا ترامپ« که از سال 1۹77 تا 1۹۹۲ همسر 
ترامپ »بنگاه دار« و »املاکي« معروف آن زمان 
در نيويورک بود کتابي با عنوان »ترقي ترامپ« 
نوشته است که داس��تاني مملو از فراز و نشيب 
زندگي،خيانت ه��ا و نامرادي ها با دونالد ترامپ 
را روايت مي کند. در بخش��ي از اين کتاب ايوانا 
نوشته است: زني بلوند به صورتي غيرمنتظره به 
من نزديک شد و گفت »من مارلا هستم، عاشق 
شوهر شما هستم. « من به او گفتم »گمشو! من 
شوهرم را دوست دارم.« با اينکه گفتن اين جمله 
به آن زن در شأن من نبود، ولي چون شوکه شده 

بودم، اينچنين با او صحبت کردم. 
در آن زمان در س��ال 1۹۹۰ جريان رس��وايي 
دونالد ترامپ با »مارلا مَپلز« و تيتر يک رسوايي 
ترامپ در روزنام��ه »نيويورک پس��ت« باعث 
طلاق او از ايوانا در سال 1۹۹۲ و ازدواج با مارلا 

در 1۹۹۳ شد. 
ايوانا در اين کتاب نوشته است: در زمان زندگي با 
ترامپ من نقش عمده اي در زندگي و نيز سازمان 
ترامپ داش��تم که در اوج زحمات من به عنوان 
همسر، برقراري ارتباط نامشروع  ترامپ با خانم 
مَپل به جدايي من و او منجر شد که سه فرزند 
من از ازدواج با دونالد ترامپ به نام هاي »دونالد 
جونيور« »ايوانکا« و »اريک دونالد جونيور« از 
ناراحتي خيانت پدرشان، به مدت يک سال با او 
حرف نزدند. الان پس از س��ال ها فقط مي توانم 

سرم را به حالت شرم تکان بدهم. 

 حسن روانشيد*
ايران از معدود کشورهاي دنياست که مي تواند 
اکثريت بالاتفاق نش��ان هاي ثبت جهاني را از 
يونسکو و ميراث فرهنگي آن به خود اختصاص 
دهد. گنجين��ه کلان اين س��رزمين پهناور با 
آب وه��واي چهارفص��ل خ��ود داراي يکي از 
منحصربه فردترين اکوسيستم هاست که قابليت 

ثبت ناملموس را دارد. 
آن زماني که درجه ح��رارت در منطقه گندم 
بريان کرم��ان به مرز7۰ مي رس��د و گرم ترين 
نقطه دنيا لقب مي گيرد، روستايي در شهرستان 
کوهرنگ و استان چهار محال و بختياري شاهد 
ديوارهاي بلند برفي در چله تابستان با عنوان 
غار يخي اس��ت که از زمس��تان هاي سال قبل 
باقي مانده و همچنان وجود دارد و فريدون شهر 
اصفهان در همان مقط��ع دو درجه بالاي صفر 
را نش��ان مي دهد، ام��ا چابهار درج��ه حرارت 
و ميزان رطوبت خ��ود را با ميام��ي در امريکا 
مطابق مي داند، درحالي که گوش��ه اي از آن با 
اقيانوس هند هم مرز است و البته کمتر کسي 
به اين نکته حساس در نقشه ايران توجه دارد. 
از کدام نقطه و موجودات ملموس و غيرملموس 
منحصربه فرد آن بايد سخن گفت که نشود آن 

را به ثبت رساند؟ 
مقايسه ها در س��رزمين ايران متفاوت و بعضي  
اوقات حيرت انگيز است، اما مي توان يک به يک 
آنها را به سازمان هاي جهاني مسئول معرفي و 
درخواست ثبت کرد تا دنيا بداند در اين منطقه 
از جهان چه گنجينه اي نهفته اس��ت، اما مردم 
با احس��اس و پرعاطفه آن که اين سرمايه هاي 
ارزشمند را از برکت دين و آيين محمدي خود 
به عاريت گرفته اند اهل فخرفروش��ي و تظاهر 
نيس��تند و اگر امتعه يا پدي��ده اي خاص براي 
ثبت جهاني به يونس��کو مي برند تنها به منظور 
حفظ و حراس��ت از آن براي آين��دگان بوده تا 
حقي از صاحبان اصلي يعني گذش��تگان زايل 
نشده باشد. نگاهي گذرا به  جاي جاي شهرهاي 
تاريخي کش��ور همه م��ا را بر آن م��ي دارد تا 
مختصات هر يک را محک زده و در مقام مقايسه 
با ديگر س��رزمين هاي دنيا برآييم که همگان 
بدانند براي مثال يزد نخس��تين ش��هر خشت 
خام و دومين شهر تاريخي جهان است. ريشه 
و خميرمايه بافت سنتي و قديمي استان يزد با 
توجه به شرايط طبيعي و موقعيت جغرافيايي 
که در کوير قرار گرفته، با خشت، گل و کاه گل 
عجين شده و در اين  بين کوچه هاي باريک آن با 

نام آشتي کنان حکايتي جذاب دارد.
 اکثر اي��ن کوچه ها در محل��ه تاريخي فهادان 

واقع  شده و به يکديگر راه دارند و عرض آنها به 
 اندازه اي است که يک نفر بتواند از آن به  راحتي 
عبور کند، اما جالب اس��ت بدانيم اين کوچه ها 
به اندازه اي به هم پيچ مي خورند تا يک ش��بکه 
بزرگ شهري به هم متصل شوند. در خصوص 
کوچه هاي آشتي کنان گفته مي شود اگر دو نفر 
با هم کدورتي داشته باشند و به صورت اتفاقي 
در اين کوچه ها به هم بربخورند به علت تنگي 
ناچارند به س��ختي از کنار هم بگذرند و اين امر 
باعث مي ش��ود تا ناچاراً به ماجرا لبخند زنند و 

زمينه آشتي کنان فراهم شود.
اگرچه شهر يزد به خاطر قدمت تاريخي که دارد 
پايگاه اصلي کوچه هاي آش��تي کنان کاه گلي 
است که هنوز هم وجود دارد، اما به  مرور زمان 
اين پديده جالب فرهنگي به مناطق ديگر هم 
هجرت کرد و ه��م اينک اين ي��ادگار کهن در 
بعضي از آنها هم وجود دارد که از جمله مي توان 
به شيراز و کوچه قهر و آشتي اشاره کرد يا شهر 
تاريخ��ي اصفه��ان و کوچه يازده پي��چ آن که 
از طولاني تري��ن گذرگاه هاي ش��هر در منطقه 
سنبلستان بوده است. البته هنوز هم تعدادي 
از کوچه هاي آشتي کنان از جمله باريک ترين 
آنها با ن��ام کوچه گرمابه در گ��ذر قديمي حاج 
ميرزا واقع اس��ت که ورودي آن درست مقابل 
مسجد ظلمات و آرامگاه ميرعماد واقع و هنوز 

هم پابرجاست. 
شايد بتوان گفت سرچشمه ايجاد اين کوچه ها 
با نام آشتي کنان از سرگذشت مباهله و داستان 
آن يهودي که هر روز خاکروبه بر سر پيامبر)ص( 
مي ريخت تا روزي که بيمار شد و پيامبر)ص( 
به عيادت او رفتند و فرمودند: ديدم چند روزي 
اس��ت از خاکروبه خبري نيست، نگرانت شدم 
و فهميدم بيمار ش��ده اي. به عي��ادت آمده ام 
و او اينگونه به اس��لام ايم��ان آورد. کوچه هاي 
آشتي کنان علاوه بر شهرس��تان هاي کشور در 
پايتخت هم جايگاه خود را داش��ته که مي توان 
آدرس و نشانه هاي بعضي از آنها را در محله هاي 
قديمي از جمل��ه جماران، تيم��وري، زرگنده، 
مهران، هفت حوض، حر، بهارس��تان، ش��وش، 
مولوي و ري جس��ت وجو کرد که تع��دادي از 
آنها هنوز هم با ن��ام زيباترين کوچه هاي تهران 
در کميسيون شهرداري به ثبت رسيده است و 
مي طلبد سازمان ميراث فرهنگي و گردشگري 
زمينه ثبت جهاني يک به يک اي��ن کوچه ها را 
در کشور فراهم و نس��بت به حفظ ، حراست و 
نوسازي آنها اقدام کند که براي بازديد ايرانگردان 

داخلي و خارجي مهيا باشد. 
*روزنامه نگار پيشکسوت

دو خبرن�گار نيوي�ورك تايم�ز نتيج�ه 
تحقيقات خ�ود درباره يک�ي از بزرگ ترين 
م�ردان صنعت س�ينماي هالي�وود، هاروي 
واينستاين از بنيانگذاران شرکت ميرامکس 
و تهيه کنن�ده و پخش کنن�ده تع�دادي 
از مهم تري�ن فيلم ه�اي س�ه ده�ه اخي�ر 
س�ينماي امريکا و جهان را منتش�ر کردند. 
بر اساس اين تحقيق، چندين پرونده در اطراف 
اين تهيه کنن��ده هاليوودي در جريان اس��ت 
و برخي از ش��کايات با توافق طرفي��ن به پايان 

رسيده است. 
اين گزارش تحقيقي نيويورک تايمز به س��رعت 
مورد توجه اهالي و علاقه مندان سينما قرار گرفت 
و به مهم ترين اتفاق سينماي هاليوود در روزهاي 

اخير تبديل شد. 
در اين گزارش مفصل نيويورک تايمز، خبرنگاران 
اين رس��انه؛ س��وابق اي��ن تهيه کننده س��ينما و 
پرونده هاي مختومه و در جريان عليه او را بررسي 
کردند و به اين نتيجه رس��يدند که طي ۳۰ سال 
گذشته، واينستاين بارها و بارها، با رفتار غيراخلاقي 
و درخواس��ت هاي جنس��ي خود، کارمن��دان و 
اطرافيانش را آزار داده است. بر اساس اين تحقيق، 
چندين پرونده در اطراف اين تهيه کننده هاليوودي 
در جريان است و برخي از شکايات با توافق طرفين 
به پايان رسيده است. نيويورک تايمز اعلام کرده 

واينستاين در حداقل هش��ت مورد، بنا بر دلايل 
گوناگون شاکيان خود را با پول راضي کرده است. 
به گزارش سرويس سينماي جهان کافه سينما، 
نيويورک تايمز به برخي از موارد رسوايي واينستاين 
مستقيماً اشاره کرده است. به عنوان مثال، حدود 
دو دهه پيش، واينستاين هنرپيشه جوان هاليوودي 
اش��لي جاد را به هتلي در بورلي هيلز دعوت کرده 
تا گفت وگويي کاري داشته باشند، اما به جاي اين 
کار، هنرپيشه را به اتاقش فرستاده، جايي که او با 
حوله حمام حضور داشته و واينستاين از او خواسته 
تا جاد را ماس��اژ دهد يا دوش گرفت��ن زن بازيگر 
را تماش��ا کند. جاد در گفت وگويي مس��تقيم به 
اين ماجرا اشاره کرده اس��ت. در يکي ديگر از اين 
رسوايي هاي اخلاقي در سال ۲۰1۴ ميلادي، آقاي 
واينستاين، اميلي نستور که تنها يک روز را به عنوان 
کارمند موقت براي شرکتش کار مي کرده، به اتاق 
همان هتل برده و پيشنهاد ديگري داده است. اين 
پيش��نهاد که اگر درخواس��ت هاي جنسي اش را 
بپذيرد، به پيشرفت سريع کاري اش کمک خواهد 
کرد. در اي��ن تحقيق نيويورک تايمز، مش��خص 
شده است در طول سه دهه گذشته، بارها چنين 
وقايعي اتفاق افتاده و اين رسانه از طريق خواندن 
پرونده ها، مطالعه مصاحبه ها با کارمندان پيشين 
و فعلي شرکت واينستاين، اسناد حقوقي، ايميل ها 
و پرونده هاي داخلي اين دو شرکت ميرامکس به 

چنين نتايجي دست يافته است. 
 نيويورک تايمز در آپديت خبري خود درباره اين 
تهيه کننده که از حاميان فعال حزب دموکرات هم 
محسوب مي ش��ود، اعلام کرد: واينستاين ضمن 
پذيرش ضمني اين اتهامات، گفته است متأسفم 
در گذش��ته با همکارانم طوري رفت��ار کرده ام که 
باعث درد زيادي شده اس��ت و خالصانه بابت آن 

عذرخواهي مي کنم. 
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